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Vojáci a vojákyně, zaměstnanci a zaměstnankyně,

připomínáme si den, kdy byla ukoněena jedna z nejtemnějších kapitol v dějinách 

lidstva. Za cenu nesmírných lidských obětí byla poražena ideologie, která chtěla ovládnout celý 

svět, zlikvidovat a zotročit celé národy a změnit lidi v poslušné stroje.

Vzpomínáme na padlé vojáky spojeneckých armád, kteří položili své životy v boji proti 

nacismu. Byli mezi nimi také českoslovenští hrdinové. Někteří se proslavili na křídlech RAF, 

jiní v písečných dunách u Tobruku či v Dukelském průsmyku Laborecké vrchoviny 

a na mnoha dalších bojištích. Ale odvážní vlastenci bojovali také u nás doma. Tisíce z nich 

za to zaplatily svými životy na popravištích ěi v koncentračních táborech. Nacistická brutalita 

se přitom mnohdy nevyhnula ani jejich příbuzným.

Nesmíme nikdy zapomenout na jejich velkou oběť, díky které náš národ nezanikl. 

I proto vyjadřujeme hlubokou úctu všem draho válečným veteránům. Bohužel dnes můžeme 

osobně vzdát hold už jenom několika z nich.

Mezi ně patří i letec RAF plk. v. v. Jiří Pavel Kafka, který se právě v těchto dnech dožil 

sta let. Jeho životní příběh dokládá, jakými velkými vlastenci naši předkové byli a vlastně pořád 

jsou. I dnes se pan Kafka snaží podpořit naši zemi a ty, kteří se rozhodli podílet se na její obraně. 

Pan plukovník Kafka se stal patronem projektů na pomoc novodobým válečným veteránům. 

To je prostě obdivuhodné!

Je velmi důležité, aby tyto národní hrdiny znala i naše nejmladší generace. Musí vědět, 

že naše svoboda a nezávislost nebyla zadarmo a že je o ni nutné stále usilovat. Musí poznat, 

co je to skutečné vlastenectví.

Musíme jim ale znovu opakovat i skutečný význam slov nacismus, fašismus a holocaust. 

Svět internetu a sociálních sítí je dnes plný dezinformací a překrucování historické reality. 

A proto je bohužel 80 let po odhalení nacistických zvěrstev možné, že se opět objevují výzvy 

k vyhlazení židovského národa, jak se tomu stalo po teroristickém útoku na stát Izrael. To je 

absolutně nepřijatelné a je naší morální povinností uvádět tyto lži na pravou míru.



Stejně tak musíme reagovat na falešná tvrzení, že agresorem je ten, kdo brání svou zemi, 

jak se nám snaží vnutit ruská propaganda v případě Ukrajiny. Faktem zůstává, že bombardování 

ukrajinských měst a vraždění ukrajinských dětí a dalších bezbranných obětí jsou válečné 

zločiny. A jejich pachatelé by měli být za tyto skutky souzeni, stejně jako nacisté, 

u Norimberského soudu.

I to je jeden z mnoha důvodů, proč podporujeme naše ukrajinské přátele a proč se vy, 

vojáci, podílíte na výcviku ukrajinských vojáků. Víme všichni moc dobře, že nejde jen 

o Ukrajinu, ale také o naši budoucnost. Ruští představitelé totiž nezakrývají své ambice dobýt 

nejen Ukrajinu, ale také Moldavsko či Pobaltské země a hrozí zničením celé demokratické 

Evropy.

Na tyto hrozby jsme museli reagovat. A já vám všem vojákům moc děkuji za to, že 

k obraně naší země a k našim aliančním závazkům přistupujete opravdu svědomitě. Naši 

spojenci vědí, že se na nás mohou spolehnout.

Právě připravenost a jednotnost celé Severoatlantické aliance dává Putinovi jasný 

signál, aby na své záměry ovládnout Evropu zapomněl. Navíc jsme zase mnohem silnější, když 

po našem boku stojí také Finsko a Švédsko.

To vše nám dává naději, že 2. světová válka i nadále zůstane tou poslední nejstrašnější 

válkou v lidských dějinách. A já pevně věřím tomu, že brzy bude žít v míru svobodná Ukrajina.
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